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Het kan dus wel!  
Geweldloosheid als wapen  

 
‘Het werk van Peace Brigades International (PBI) is te vergelijken met een steentje in de 
schoen van een militair. Het is iets kleins maar heeft een constante aanwezigheid en een 
grote impact.’ Een citaat uit de film 30 jaar werk van PBI “Getuigen van moed”. De 
middag van zaterdag 17 september stond in het teken van de jubileumdag van PBI 30 
jaar in het Louis Hartlooper Complex te Utrecht met als thema ‘Geweldloosheid als 
wapen?’. 
 
PBI bestond op 4 september 2011 precies 30 jaar. Deze door de Verenigde Naties erkende 
non-gouvernementele organisatie is gebaseerd op de ideeën van Mahatma Gandhi over 
geweldloosheid. Janine Tijhoff, voorzitter van PBI, opende de dag en vroeg zich af of deze 
dag wel gevierd moet worden. Er vinden helaas nog veel mensenrechtenschendingen plaats. 
Geweldloosheid zou eerder regel dan uitzondering moeten zijn. ‘Maar we hebben veel 
bereikt, dus het moet gevierd worden!’ zegt Janine Tijhoff. Er zijn veel bezoekers op de 
middag afgekomen, zowel geïnteresseerde, oud PBI vrijwilligers als vele anderen. Een 
inspirerende middag vol interessante lezingen, een film, workshop en debatten met 
passievolle debatleiders!  
 
 
PBI en veldvrijwilligers 
Katja Noordam is bijna drie jaar vrijwilliger geweest voor PBI in Colombia. Zij gaf een 
interessante lezing over het werk van Peace Brigades International. ‘Is het niet gevaarlijk, een 
levende schietschijf te zijn?’ Deze vraag is Katja Noordam vaak gesteld omtrent haar 
vrijwilligerswerk. Zelf ziet zij het heel anders, ze vindt dat PBI een statement maakt door 
geweldloze begeleiders te kiezen. Het 30 jarig bestaan van de organisatie geeft aan dat het dus 
wel kan!  
 
PBI heeft een meerwaarde ten opzichte van andere organisaties doordat het zich niet mengt in 
de conflicten en daardoor veel kan bereiken. Daarnaast past PBI zich goed aan het betreffende 
land aan en gelooft PBI in de kracht van de mensenrechtenverdedigers zelf. En de 
aanwezigheid van PBI-vrijwilligers vormt geen bedreiging voor de soevereiniteit van de 
regering ter plaatse waardoor PBI meer bewegingsvrijheid heeft. Bezoeker Doenja 
Rosenmöller: ‘Ik ben het helemaal eens met de principes van PBI. Het is een interessante en 
mooie manier om met mensenrechten om te gaan’. De bezoekers zijn erg te spreken over de 
lezing van Katja, ze begrijpen de werkwijze van de organisatie nu nog net wat beter! 
 
 
Lezing Hoogleraar Willem van Genugten 
Hoogleraar Internationaal Recht aan de Universiteit van Tilburg, Willem van Genugten  
behandelt de vraag of er wel of niet militair ingegrepen mag worden bij grove 
mensenrechtenschendingen. Op een heldere en scherpzinnige wijze vertelt hij onder andere 
hoe de VN Veiligheidsraad reageert op schendingen van de mensenrechten. Student Johan 
Verhagen vond de lezing erg interessant: ‘Willem van Genugten ging wat diepgaander in op 
het onderwerp, hij vertelde veel nieuwe informatie, interessant!’ 



 
 
In discussie 
‘Social media brengt een soort schijn van openbaarheid terwijl een regime het kan gebruiken 
om diezelfde openbaarheid te onderdrukken’ aldus een deelnemer aan het debat ‘social 
media’. De vraag is of social media gebruikt kan worden om conflicten te voorkomen en of 
PBI hier in mee moet gaan. Bezoeker en al 13 jaar donateur van PBI Bert Geurink geeft aan 
dat hij de debatten erg interessant vond omdat hij zo goed op de hoogte blijft van het werk 
van PBI. Daarnaast wordt PBI volgens hem steeds professioneler door de jaren heen.  
 
Naast de debattafels met onderwerpen zoals de rechtvaardiging van geweld, geleid door Dirk 
Steen, Director of Global Planning bij Amnesty International. Social media met debatleider 
Katja Noordam, voormalig projectvrijwilliger van PBI en journalist. Martha Meijer, 
Independent Human Rights Advisor, was debatleider omtrent het vraagstuk wanneer 
geweldloze actie effectief is. Edwin Ruigrok, beleidsmedewerker bij IKV Pax Christi heeft 
het debat geleid omtrent het thema geweldloosheid versus cultuur en Willem van Genugten, 
Hoogleraar Internationaal Recht aan de Universiteit van Tilburg leidde het debat omtrent de 
vraag of er geweld gebruikt mag worden bij het tegengaan van mensenrechtenschendingen. 
Daarnaast was er de mogelijkheid om deel te nemen aan de workshop ‘Geweldloze 
communicatie’ van Thera Balvers. Een workshop waarin het model van geweldloze 
communicatie volgens Marshall Rosenberg werd behandeld. Positieve reacties van de 
deelnemers ‘Goed om geconfronteerd te worden met je wijze van communiceren, dat 
voorkomt conflicten’. Aldus een workshop die goed aansluit bij de principes van PBI! 
 
 
‘Allereerste gedachte bij PBI? Goed dat jullie er zijn!’ 
Spreker Willem van Genugten noemt PBI een goede organisatie, hij is er dan ook erg positief 
over. Zijn allereerste gedachte bij de vraag waar denkt u aan bij Peace Brigades International, 
beantwoord hij dan ook door te zeggen ‘Goed dat jullie er zijn!’. Bezoeker Karin van 
Wijngaarden had nooit eerder gehoord van PBI maar zag een flyer hangen en werd gelijk 
enthousiast. ‘Wat reilt en zeilt in de wereld gaat iedereen aan. De wereldproblematiek is 
gigantisch en ik heb het idee dat ik niets kan veranderen aan de problematiek. Door deze 
jubileumdag van PBI bij te wonen heb ik nu het idee dat er dus wel degelijk verandering 
mogelijk is!’ De middag werd afgesloten met een dichter Baban en een gezellige borrel! PBI 
kijkt terug op een interessante en vooral inspirerende dag waarbij zowel de oude vertrouwde 
als nieuwe geïnteresseerde meer te weten zijn gekomen over de organisatie en diens 
werkveld! 
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